المستخلص عربي : 
قام فريق البحث عبر مدة سنتين بتحليل عينات لأكثر من مرة من المياه المستخدمة في الشرب والري من الأبار في مناطق القصيم ، تبوك وحائل من حيث تركيزات الغاز المشع رادون-222 بها بطريقة العد الوميضي السائل . ومعلوم أن هذا الغاز سواء عن طريق الإستنشاق مع الهواء أو عن طريق الإبتلاع مع الماء تنشأ عنه مخاطر صحية جسيمة هي زيادة إحتمالية إحداث سرطانات مختلة للمتعرضين . وقد وجد فريق البحث في بعض مياه الشرب في بعض الأماكن بالمناطق المذكورة أعلاه تركيزات للرادون أعلى بكثير من الحدود القصوى التي توصي بها هيئات متخصصة مثل وكالة حماية البيئة الأمريكية وهي 300 بيكوكيوري في لترالماء . والمخاطر التي تصاحب شرب مياه به الحد الأقصى هذا من الرادون هي حالتين إضافيتين من السرطان - في مدة الحياة - في كل 10000 شخص .
وجد فريق البحث أن المياه الخارجه للإستعمال من محطة معالجة المياه في مدينة بريدة بمنطقة القصيم بها رادون بمتوسط تركيز 1350 بيكوكيوري في اللتر . ومتوسط تركيز الرادون من مناطق مختلفة في وسط مدينة بريدة هو حوالي 410 بيكوكيوري في اللتر . فإذا أخذنا رقم 900 بيكوكيوري رادون في اللتر كمتوسط لتركيز الرادون في مياه الشرب في بريدة ، تكون توقعات المخاطر - في مدة الحياة - من شرب المياه إذا إعتبرنا أن العدد التقريبي لسكان مدينة بريدة هو حوالي 300000 شخص هي كالتالي:
900/300 * 2 * 3000000/10000=180 حالة سرطان إضافية .
ويتوقع أن تزيد تركيزات الرادون أكثر وأكثر مع الزمن في المياه الخارجية من المحطة لزيادة تراكم مصدر الرادون-222 على الرمال في أحواض الترسيح بالمحطة وهو عنصر الراديوم -226 الذي تجمعت كميات منه على رمال الترسيح وإلتصقت بها وتركزت عليها مع مرور الزمن رغم أن مياه الأبار المغذية للمحطة تركيزات الراديوم -226 بها قليلة جداً ويتحلل الراديوم -226 إلى رادون -222 يترك في الماء الحامل له عند تحلله الإشعاعي عناصر إشعاعية أخرى غير غازية تبقى في المياه حتى بعد تلاشي الرادون نتيجة لتحلله الإشعاعي .ةيقدر فريق البحث أن هناك على الأقل مئات الاطنان من رمال الترشيح بالمحطة ملوثة تلوثاً إشعاعياً عاليا بعنصر الراديوم -226 وهو عنصر له عمر إشعاعي طويل جداً وتكون هذه الرمال في حد ذاتها مصدراً إشعاعياً بالغ الخطورة .
كما وجد فريق البحث فندقاً رئيسياً في مدينة بريدة ، المياه به عالية التركيز في الرادون -222 ، تقريباً 2190 بيكوكيوري في اللتر في المتوسط . ويغذي خزان المياه بالفندق من بئر خاص ويغذي أيضاً من محطة المعالجة في بيدة ، وقد وجد أن تركيز الرادون في مياه البئر هي في المتوسط 1290 بيكوكيوري في اللتر ، ومتوسط تركيزالرادون في المياه القادمة من المحطة كان 435 بيكوكيوري في اللتر .
وقد قام الفريق أيضاً في منطقة القصيم بتحليل عينات مياه من محطة معالجة المياه في عنيزة ومن أماكن حولها وتبين أن مستويات تركيز الرادون في هذه المياه منخفضة ، ولم يجد فريق البحث في عينات مياه الآبار في منطقة " شري " التابعة لشكة القصيم الزراعية زيادات في تركيزات الرادون بها .
لم يجد فريق البحث في مياه الآبار التي قام بفحصا من منطقة تبوك تركيزات عالية للرادون إلا في حالة أو حالتين لم يزد فيها تركيز الرادون عن الحدود القصوى إلا قليل .
كانت أغلب مياه الآبار التي حللها فريق البحث من منطقة حائل منخفضة التركيز في الرادون إلا في بعض مناطق تعداد سكانها بحوالي ألف نسمة . مثلا وجدت تركيزات للرادون من بئر المياه الرئيسي في مركز العقدة 4520 بيكوكيوري في المتوسط ، وفي حوض المياه الذي تتجمع فيه المياه القادمة من البئر للتوزيع كان المتوسط هو 1790 بيكوكيوري في اللتر نتيجة حدوث " تهوية " لمياه البئر جعلها تفقد بعض من الرادن الذئب بها . وعلى بعد قريب ، أخذت عينات من البئر " الحميدي " وكانت متوسطة تركيزات الرادون بها هو 1720 ريكوكيوري في اللتر ، وبئر آخر لا يبعد كثيراً - بئر سنجار - أعطت عينات مياه منه تركيزات متوسطها 5120 بيكوكيوري في اللتر .
وقد قام فريق البحث بتجارب مبدئية استخدامت فيها الطرق العلمية المتعارف عليها لتقليل تركيزات الرادون في مياه الشرب ، وهي التهوية والمعالج بالفحم النباتي والتسخين ، وقد أتت التجارب بنتائج تدل على فعالية هذه الطرق في خفض الرادون في المياه المعالجة ولكن هذه التجارب ما زالت في بدايتها ويلزم متابعتها للتعرف على العوامل المختلفة المؤثروالظروف الأمثل اللازمة للقيام بهذا الخفض وتقنيته .
كما قام أيضاً فريق البحث بدراسة تأثير معالجة الرمال الملوثة بمياه نقية في إستخلاص الرادون منها ومقارنة هذا بإستخدام حامض أيدروكلوريك بدرجة حموضة "1" بحجم متساوي ، وقد تبين أن المعالجة بالحامض ساعدت على تحريد كمية أكثر من الرادون من الرمال الملوثة وربما أيضاً راديوم-266 وإنطلاقهم للسائل الحامضي .
وقد تدل هذه النتيجة على إمكانية " غسل " الرمال الملوثة إشعاعياً بأحماض مخففة ، وتخلص الرمال الملوثة من حملها من الراديوم -226 الذي يمكن بعد ذلك تركيزه في مياه الغسيل هذه ومن ثم إستخلاصه منها بطريقة مختلفة ثم تعبئته ودفنه حسب الأنظمة الدولية المعتمدة . ولكن أيضاً هذه الدراسة هي في بدايتها وتحتاج لمتابعتها وتقنينها .
وأخيراً لا يشك فريق البحث في أن أولى الأمر سيولون موضوع التلوث الإشعاعي لبعض مياه الشرب التي فحصت وللتلوث العالي لرمال الرشيح في محطة معالجة المياه في بريدة فائق عنايتهم وذلك في ضوء ما لوحظ من زيادة حالات السرطان بمنطقة القصيم مما قد يكون له علاقة بالتلوث الإشعاعي لبعض مياه الشرب في المنطقة .
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The research team through a two-year analysis of samples for most of the time of the water used for drinking and irrigation wells in the areas of Qassim, Tabuk and Hail in the radioactive gas radon concentrations in a manner -222 count pulsed liquid. It is known that this gas either through inhalation with air or by ingestion with water gives rise to serious health risks is to increase the probability of causing cancers of the dysfunctional Mtardan. The research team found in some drinking water in some places the above-mentioned areas of radon concentrations much higher than the maximum limits recommended by the specialized bodies such as the U.S. Environmental Protection Agency is 300 Peacocuori in Tralme. And risks associated with drinking water by the maximum of radon are two additional cases of cancer - in a period of life - in every 10,000 people.
The research team found that the water emerging for the use of the water treatment plant in the city of Buraydah Qassim region by an average radon concentration of 1350 Peacocuori per liter. The average radon concentration from different regions in the center of the city of Buraidah Peacocuori is some 410 per liter. If we take the No. 900 Peacocuori average radon per liter of radon concentration in drinking water in Buraida, the expectations of risk - in a period of life - from drinking water if we consider that the approximate number of residents of the city of Buraidah is about 300,000 people are as follows:
* 2 * 900 / 300 3000000 / 10000 = 180 additional cancer cases.
It is expected to increase concentrations of radon more and more with time in the external water from the station to increase the accumulation of the source of radon -222 on the sand in the basins Alterchrist station, a component of Radium-226, which accumulated huge quantities of it on the sand Alterchrist and stuck out and focused upon with the passage of time, although water wells feeding of the station Radium-226 concentrations by a very small and Radium-226 decays to radon -222 leaves in water-bearing decompose when radioactive elements other than radioactive gas remains in the water even after the disappearance of radon due to radiation degradation. Hikdr research team that there are at least hundreds of tons of sand filtration plant contaminated highly radioactive element Radium-226, a radioactive element has a very long life and be the sand in itself a very dangerous source of radiation.
The research team found a major hotel in the city of Buraidah, water by the high concentration of radon in the -222, almost 2190 Peacocuori per liter on average. The tank feeds water from the well of the hotel and also fueling a special treatment plant in his hand, has been found that the concentration of radon in well water are on average in 1290 Peacocuori liter, and the average Trkizalradun in the water coming from the station was 435 Peacocuori per liter.
The team is also in the Qassim region analysis of water samples from water treatment plant in Onaizah and other places around and found that the levels of radon concentration in these waters is low, did not find the research team in samples of water wells in the area of ​​"Shri" of the prick Qassim Agricultural increases in the concentrations of radon them.
The research team did not find in the waters of the wells from the area of ​​Tabuk Pfhsa high concentrations of radon in only one or two cases did not increase the concentration of radon on the ceilings but a few.
Most well water analyzed by the research team from the Hail low radon concentration in some areas only in a population of about a thousand people. For example, found concentrations of radon from well water main in the center node 4520 Peacocuori on average, and in the water basin which collects the water coming from the well of the distribution of the average is 1790 Peacocuori per liter as a result of "ventilation" of the well water to make it lose some of Alradn wolf them. And just recently, took samples from the well, "Hamidi" The Medium is the concentration of radon per liter Rakokiora 1720, and another well is not far - well Sinjar - water samples gave average concentrations from 5120 Peacocuori per liter.
The research team experiences initial Asthaddamt the scientific methods generally accepted to reduce the concentrations of radon in drinking water, a ventilation and processor charcoal and heating, and come experience the results show the effectiveness of these methods to reduce radon in water treatment, but these experiments is still in its infancy and needed follow-up to identify the different factors Almatrwalzerov best to do this cut and technique.
He has also research team studied the impact of processing sand contaminated clean water in the extraction of radon them and compare this using acid Oedroklorett with a pH "1" the size of an equal, has been shown that treatment with acid helped Tharid amount of more than radon from sand contaminated and probably also Radium -266 and inspiration of the liquid acid.
This result may indicate the possibility of "wash" the sand contaminated with radioactive diluted acids, and disposal of contaminated sand carried from Radium-226 which can then be focused in the wash water is then reclaimed them in a different way and then fill out and bury him according to international regulations adopted. But also this study is in its infancy and needs to follow-up and codified.
Finally, do not doubt the research team that first it will pay the subject of radioactive contamination of some drinking water examined by pollution and the high sand Rashih in the water treatment plant in Buraida high their care in the light of the observed increase in cancer cases in Qassim region, which may be linked to radioactive contamination of some water drinking in the region.
